
C O N V E R S A A M B . . . 
En Rafel BRUGUERA i BATALLA, 
alcalde de l'Escala (2? part) 

L'Escalenc- Què hi ha de les obres de la 
Casa de la vila i de la construcció de 
l'emissari submarí. 
Rafel Bruguera - En quan a les obres de 
la Casa de la vila hem fe t una primera 
fase. Ara estem modi f icant el projecte 

!
per tal de convert ir-en tres fases, enlloc 
de les dues que té actualment. Funda-
menta lmen t la idea és que per l'estiu 
que ve t indrem feta la planta baixa, però 
no la sala d'actes sinó només el rebedor, 
els locals de la policia municipal i la 
pr imera planta on estaran les oficines, 
això seria la segona fase. I passat l'estiu 
o abans, si ens donen la subvenció, 
fe rem la resta. Jo calculo que les obres 
s 'adjudicaran a f inals d'any. En quan a 
sanejament, no per problemes munici-
pals sinó de traspasos de competèn-
cies, les obres no es varen adjudicar pel 
febrer, i en aquests moments ho estan a 
«Dragados y Construcciones» per 170 
mil ions. Tenen un mes per fer el projec-
te, la Confederació m'ha promès que 
abans d'acabar l'any hauran començat, 
espero que així sigui. S'haurà d'obrir des 
de la Punta f ins a la Clota. L'estiu de 
l 'any que ve, teòr icament, hi haurà una 
part feta. És una obra que, vulguis o no, 
agafa l 'estiu, el que es tracta és de 
planif icar-ho de manera que a l 'estiu es 
pugui trebal lar a la Clota, fent l 'emissari 
submarí dins de mar, de fe t és quan fa 
més bon temps, crec que seria el 
momen t adequat per treballar dins el 
mar i no en el Passeig Marí t im. Aquesta 
idea està concretada en una carta que 
vàrem enviar a la Confederació un cop 
assabentats de l 'adjudicació de les 
obres, demanant que abans de comen-
çar les obres es fes una reunió amb les 
t res parts interessades, l 'empresa que 
farà l 'obra, la Confederació i l 'Ajunta-
ment , precisament per estudiar el plà-
nol i veure de quina manera s'hipoteca 
el menys possible la temporada d'estiu. 

L 'Esc- Començar ara un emissari submarí, 
no és una mesura que ja queda antiquada?. 
R.B.- Tant si es fa depüradura com no, 
aquesta obra s'ha de fer. L'emissari 
submar í purament és posar un quilòme-
tre i m ig de tubs dins el mar. Si es fes 
una depuradora s'hauria de fer igual el 
col·lector. Per fer la depuradora no 
ten im terreny, ja que necessitem 
15.000 met res quadrats, i no els tenim 
enlloc. Llavors què fem?, ho aturem i no 
f em res, esperant la depuradora?, la 
qual cosa vol dir que el cost del que és el 
col·lector general serà mol t més car del 
que ara valdrà emissari i col·lector junt i, 
en defini t iva, tenir l 'emissari ens inte-
ressa encara que hi hagi depuradora, 
perquè un cop t inguem la depuradora si 
aquesta no funciona la porqueria irà a 
l 'emissari. La Confederació i el Consell 
de la Costa Brava, en el cas de l'Escala 
i Lloret, diu que la contaminació que 
pateix la costa és de t ipus orgànic. El 
que fa un emissari compost d'una 
estació de pre- t ractament i emissari és, 
segons es diu tècnicament, el iminar el 
t renta per cent de la contaminació, és a 
dir to ts els residus sòlids són tamisats i 
ún icament surt al mar l 'aigua bruta, que 
va a un qui lòmetre i mig l luny al mig del 

golf i a t renta metres de profunditat. De 
moment és una solucció amb la que 
podem passar anys, parlant d'una ma-
nera realista ja que el primer que cal fer 
és el sanejament de Montgó, abans que 
la depuradora. En aquest cas es recolli-
ria to t mi t jançant un bombeig que aniria 
a l 'emissari de la Clota. 
En quan als terrenys que en el Pla 
general es preveuen per ubicar-hi la 
depuradora, a la Clota, que són unes 
dues hectàrees, hem començat les 
negociacions amb els mil i tars i penso 
que es podran resoldre més aviat del 
que semblava. 

L'Esc - I de l'abocador d'escombraries que 
ja comença a ésser un tema escabrós, què 
ens en pots dir? 
R.B.- En quant a l'abocador, primer 
punt: Cap ajuntament o cap poble per 
ell sol pot solucionar-ho. Segon punt: 
agafar la porqueria i portar-la a un altre 
poble no és ètic. Aleshores la única 
sortida que hem trobat és solucionar el 
problema d'una manera mancomunada. 
En aquests moments estem estudiant 
un s istema que ens ha proposat una 
empresa alemanya. La setmana que ve 
amb els alcaldes de Roses i Castelló 
i rem a Alemany a (hores d'ara aquesta 
visi ta ja s'ha efectuat) a veure una 
planta que converteix les escombraries 
en una espècie de «briquetes» combus-
t ibles. Si arr ibéssim a un acord, aquesta 
empresa es va comprometre a posar la 
planta en func ionament en un termini 
de tres rnesos. Econòmicament, iria de 
la següent manera: l 'empresa faria tota 
la inversió de muntatge de la planta, els 
a juntaments ens hem de comprometre 
a portar-hi les escombraries, garan-
t i tzant un promig de cent tones diàries 
i a pagar mil cent pessetes tona, ells 
s 'ocupen de la comercial i tzació de les 
«briquetes». La primera avantatge és 
que l'energia que es consumeix per 
cremar té un us; segona cosa, des del 
punt de vista econòmic, els ajunta-
ments no t indrem problemes de finan-
çament, ja que és una planta que costa 
uns 4 0 0 mil ions de pessetes i ens seria, 
inclús a to ts els a juntaments junts, molt 
difíci l de poder fer una inversió així. 
L'únic que hauríem de fer nosaltres és 
pagar aquestes 1.100 pessetes tona, 
que és més o menys el mateix cost que 
surt un abocador controlat. El subpro-
ducte seria el negoci de l 'empresa, ja 
que els diners que paguem nosaltres 
són els que ells tenen previst per 
l 'amort i tzació. Això funciona ja a Ale-
manya i no fa cap contaminació, no 
s 'ut i l i tza ni fuel ni gas-oil... Cas de fer-se 
s'instal·laria, probablement, a Castelló 
d'Empúries, ja que l 'a juntament cedeix 
els terrenys, que són els mateixos on hi 
ha l 'abocador actual. 

L 'Esc- I l'ajardinament, que pràcticament 
és inexistent? 
R.B.- Teniu raó en que s'ha de cuidar 
més l 'ajardinament, o que hauriem de 
teni r una brigada de jardiners. L'expe-
riència ens ha demostrat que per fer 
jardineria s'ha de ser jardiner, que no 
n'hi ha prou d'anar a regar. 

Aleshores cal dir que de jardins no és 
pas que en t inguem molts, almenys 
propers al casc, cal fer un esforç per 
tenir els jardins més ben cuidats, 
creant-ne de nous i en aquest sent i t 
aquest hivern ten im ganes de fer un 
curset de jardineria per a joves, això és 
una proposta que hem fe t ,a la Diputa-
ció, a qui vam demanar diners per 
fer-ho; poster iorment es podria muntar 
una mena de cooperativa i que aquesta 
gent cuidés els jardins de l 'a juntament i 
a la vegada podrien fer feines a particu-
lars. Això és una mica com a conse-
qüència a l 'estudi que ens va fer en Pere 
Guanter, un estudi sociològic mol t inte-
ressant que l 'editem i que el repart irem 
a les di ferents enti tats. I, corn: a primera 
cosa, pensàvem que podríem fer això, 
inclús a sugger iment del propi Pere, ja 
que un curset de jardineria costa relati-
vament poc. També pensàvem muntar, 
en alguna zona verda de les que tenim, 
un viver i a l 'hivern recollir-hi les 
jardineres que ten im repartides pel 
poble i que es fan malbé. En el viver 
seria més fàci l de mantenir- les perquè 
estarien juntes i, a l 'estiu, les tornaríem 
al seu lloc. 

L 'Esc- Els carrers de l'Escala estan plens 
de fils de tota mena, de l'electricitat, el 
telèfon, etc., no es podria començar, 
encara que ja veiem que econòmicament 
és difícil, per zones, per barris, a enterrar 
tots aquests fils i cables que fan molt lleig? 
R.B.- No és possible, perquè no tenim 
prou voreres. Hi ha l'aigua, el desaigua, 
no ten im els carrers preparats per 
començar a fer instal·lacions enterra-
des, això vol dir començar de zero, 
començar de nous. Tornar a fer tots els 
carrers del poble nou. Abans de fer això 
pensem que és mil lor esfaltar la Munta-
nya Blanca, el Barri de l'Escorxador, 
posar-hi enl lumenat, etc... apart d'una 
altra cosa, la Fecsa és mol t ret icent a 
l'hora d'enterrar f i ls, perquè vol dir que 
constantment s'han d'aixecar carrers, ja 
que les rates els roseguen... 

L 'Esc- L'Escala és un poble molt brut 
pensem, per exemple, en el Pati Blau, la 
Plaça del Mercat..., la Platja, les brutícies 
de gossos i gats pels carrers. S'ha pensat 
algun pla dè neteja?. 

R.B.- Bé, jo penso que aquest estiu el 
poble ha estat força més net que anys 
anteriors. I la platja, en general, jo penso 
que va ser més neta. Encara que hi ha 
el problema dels gossos, la «perrera» fa 
tres mesos que no vé. Només hí ha una 
sola «perrera» per tota la província de 
Girona, és escandalós!. 
Nosaltres vàrem fer l 'Ordenança d'ani-
mals domèst ics pensant precisament 
en els gossos, i l 'apl icarem a partir d'ara 
que hem vacunat els gossos i sabem 
com a mínim els que han vingut, els hi 
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